

## EVIDENCE

(Recorded by Electronic Apparatus)

Tuesday, March 30, 1971

• 1536

[Text]

**The Chairman:** Gentlemen, I see a quorum for the purposes of taking evidence. Mr. Rose has informed me that he will be along shortly, so I think we can begin without him.

Today we have with us the Honourable Robert Stanbury, Minister without Portfolio, with responsibility for the Department of Citizenship. Next to him is Mr. Ostry, the Assistant Under Secretary of State (Citizenship); next, Mr. Pierre Franche, Senior Management Advisor; next, Dr. A. M. Thomas, the Executive Assistant to the Minister; next, Mr. W. R. Martin, the Registrar of Canadian Citizenship, and next is Mr. L. C. Lafleur, Director, Financial and General Administration Branch.

If there is agreement among the members perhaps we could take the Minister's statement which has been circulated to you earlier as read. Is that agreed?

**Some hon. Members:** Agreed.

**Hon. Robert Stanbury (Minister Without Portfolio):** Mr. Chairman, further to the remarks of the Secretary of State on his department's estimates, members will recall his indicating an increase of \$9,710,000 over the forecast expenditures for 1970-1971 for Citizenship programs. With your permission, I should like to comment further on these.

With the complexity and rapidity of the changes that are occurring in our society, the department proposes to revitalize the traditional Citizenship activities listed in these estimates, for example, travel and exchange, immigrant participation, Indian participation, human rights, citizenship participation, administration and registration. It is our intention to progress beyond our previous operational role and to develop a revised policy framework more in keeping with current needs, within which new programs will occur. The programs developed within this new conceptual framework will relate to the broad objectives of national unity and identity, preservation of human rights and fundamental freedoms, cultural diversity within a bilingual framework and citizen participation, particularly with respect to disadvantaged groups. The beginnings of this new orientation are reflected in the estimates before you.

To develop this revised policy framework, the estimates provide for the nucleus of a planning function for all citizenship activities and for an increased capability in program development. The planning function will include research into the area of citizen needs and citizen self-perceptions, the identification of social trends affecting citizenship development, the establishment of evaluation procedures for citizenship activities and policy proposals for new areas of activity to achieve the broad objectives referred to above.

The administration activity in the Citizenship Development Program shows an increase of \$877,000 for six additional man-years and contract research funds necessary for developmental purposes.

## TÉMOIGNAGES

(Enregistrement électronique)

Le mardi 30 mars 1971

[Interpretation]

**Le président:** Messieurs, nous sommes en nombre suffisant pour entendre les témoignages. M. Rose m'a fait part qu'il ne tarderait pas à nous rejoindre. Je crois que nous pouvons quand même commencer la séance.

Aujourd'hui, nous avons parmi nous, l'honorable Robert Stanbury, ministre d'État chargé de la citoyenneté. A sa droite, M. Ostry, sous-secrétaire d'État-adjoint (Citoyenneté); un peu plus loin, M. Pierre Franche, conseiller supérieur en gestion; ensuite, M. A. M. Thomas, adjoint exécutif au ministre; puis, M. W. R. Martin, registraire de la Citoyenneté canadienne et enfin M. L. C. Lafleur, directeur de la division de l'administration générale et financière.

Si vous êtes d'accord, nous allons considérer comme lui la déclaration du Ministre que je vous ai passée ce matin. C'est convenu?

**Des voix:** Convenu.

**L'hon. Robert Stanbury (ministre d'État):** Monsieur le président, lors des remarques du Secrétaire d'État à propos des prévisions budgétaires de son ministère, les membres de ce comité se souviendront qu'il leur a fait part d'une augmentation de \$9,710,000 sur les dépenses prévues pour 1970-1971. Avec votre permission, j'aimerais vous donner des explications supplémentaires au sujet de ces estimés budgétaires.

Par suite de la complexité et de la rapidité des changements qui s'opèrent à l'heure actuelle au sein de notre société, le Ministère se propose de donner une vigueur nouvelle à ses activités traditionnelles concernant la Citoyenneté telles qu'indiquées dans ses prévisions, soit les voyages-échanges, la participation des immigrants, la participation des Indiens, les droits de l'homme, la participation des citoyens, l'administration et l'enregistrement. Nous avons l'intention de progresser au-delà de notre rôle opérationnel antérieur afin d'élaborer un nouvel ensemble de programmes plus adapté aux besoins d'aujourd'hui, au sein duquel se développeront les programmes. Les programmes qui seront élaborés au sein de cet ensemble correspondront aux grands objectifs de l'unité et de l'identité nationales, de la préservation des droits et des libertés fondamentales de l'homme, de la diversité culturelle dans un cadre de bilinguisme et de la participation des citoyens, notamment en ce qui concerne les groupes défavorisés. Les prévisions budgétaires à l'étude présentement reflètent les débuts de cette nouvelle orientation.

Afin d'élaborer ce nouvel ensemble de politiques, les prévisions budgétaires prévoient la création d'une direction restreinte de planification pour toutes les activités de la Citoyenneté et une capacité accrue pour le développement de programmes. Cette Direction de la Planification comprendra la recherche dans le domaine des besoins des citoyens et de leur auto-perception, de l'identification des tendances sociales ayant une influence sur la promotion du civisme, de la détermination de méthodes d'évaluation de nos activités et l'introduction de nouvelles politiques